
Formandens beretning 2024 for Diernæs Strands Vandværk 

Velkommen til dette års General forsamling.  

Godt at se så mange mennesker. 

Endnu et år er gået.  

Rigtig meget står stadigvæk i PFAS´s tegn. 

HAD Kommune har fået lavet et udkast til en indsatsplan. 

Den indeholder områder som  

• Forbud mod brug af pesticider på offentlige arealer fra 2024. 
• Anvendelse af pesticider og Nitrat i Indvindingsoplande og BNBO.  
• Indenfor BNBO og indvindingsoplande (IOL) friholdes kommunale 

arealer samt arealer som Haderslev Kommune vedligeholder, for 
pesticider.  

• Retningslinje om ekstra indsats på arealer som kommunen vedligeholder 
f.eks. parker og åbne pladser. 

• Skovrejsning: effektivt redskab til grundvands beskyttelse. 
• Retningslinjer for brugen af: 

Jordvarme boringer, risiko hvis man bore lodret ned, så brydes ler lagene 
og så kan vandet sive ned langs rørene, bør ikke bruges i 
indvindingsområder. 

Spildevandsslam, det kan indeholde rester af pesticider, bør ikke bruges i 
indvindingsområder. 

Regnvandsbassiner. bør ikke bruges i indvindingsområder. 

 

Status Pesticider i HAD Kommune: 

• DPC (roepesticid) fundet i grundvandet ved 7 vandværker. 
• DMS (jordbær, træbeskyttelse, frugt) fundet i grundvandet ved 6 

vandværker. 
• BAM (ukrudtsbekæmpelse) fundet i grundvandet ved 4 vandværker. 
• Generelt er der pesticidfund i grundvandet fra de øvre 

grundvandsmagasiner i det meste af kommunen.  
• De dybere magasiner er stadig fri for pesticidrester. 

 
Teknik og Klima fra HAD KOM vil gerne bistå med udarbejdelse af 
informationsmateriale som vi som vandværk kan uddele til jer private 
forbrugere. 



Vi skal som vandværk fremover testes for i alt 22 PFAS-stoffer.  

De 10 nye PFAS-stoffer er: PFPeS, PFDoDA, PFUnDA, PFTrDA, PFHpS, 
PFDS, PFNS, PFUnS, PFDoS og PFTrS. 

Daglig Drift: 

Vi har i det forgangne år haft et par mindre brud på ledningsnettet, men ikke 
alvorligt.  

Det mest alvorlige var selvfølgelig efterårsstormen d. 20-21. okt. hvor vi både 
havde nedbrud på strømmen og vandledninger. Takket være bl.a. Kaj fik vi 
hurtigt lånt en generator ved Hoptrup Vandværk som vi kunne få sluttet til.  

I den forbindelse har vi valgt at indkøbe en nødstrøms generator, så vi som 
vandværk ikke kommer til at undvære strøm i flere timer/dage. Vi har også bedt 
om at få ”omlagt” strøm ledningerne til vandværket, således den ikke går nede 
langs kysten i Sommerhusområdet, men det vil energi selskabet N1 ikke betale 
for. Det var en øjenåbner for os alle, hvor ”sårbare” vi i grunden er. Det behøver 
jo ikke være en efterårs storm som driller os. Det kan jo også være ”hacker 
angreb” 

Et andet emne et IT-Sikkerhed som vi har drøftet i bestyrelsen. Alle bør være 
opmærksomme på IT sikkerhed i forbindelse med hjemmeside, modtagne mails 
m.m. 

Udskiftning af vandmålere kommer også snart på tale, hvilket koster nogle 
penge. Vi er i gang med prisforhandlinger med producenter.  

 

Kommunen har været forbi på deres årlige tilsyn, her var ingen 
bemærkninger.  

Økonomi: Generelt har vi en god økonomi, vi prøver at lave et realistisk 
budget. Men en stor del af vores faste udgifter er desværre steget. Carl Erik vil 
gennemgå dette.  

Til slut stor tak til hele bestyrelsen for et godt stykke arbejde. Det gør mit 
arbejde let. Og tak til jer medlemmer. 

 


